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Ásotthalom, Bordány, Domaszék, Forráskút, Mórahalom, Öttömös, Pusztamérges, Röszke, Ruzsa, Szeged, Üllés, Zákányszék

A tartalomból:
Új nadrág helyett szorosabb nadrágszíj
Nem is középosztály a középosztály 2. o.

30 év után megújult az óvoda
Átadták a pusztamérgesi ovit 4. o.

Összefogott 14 település
Megalakult a Homokhátság Helyi Közösség 5. o.

Iskola a Seregélyes dûlõn
Öregdiák-találkozó a bordányi tanyai iskolában 8. o.

Életet is menthet a Domaszéki járda
Kis pénzbõl, nagy odafigyeléssel 9. o.

Idõsebbek is elkezdhetik
Kistérségi Szenior Sport - Aktív Életmód Program 10. o.

E szelvény igazolvány felmutatásával 1 fô nyugdíjas belépésére jogosít 1 alkalommal 2007. október 31-ig.

A kormányzati dilettantizmusnak ára vanA kormányzati dilettantizmusnak ára van

Diploma a tandíj tükrébenDiploma a tandíj tükrében

A kormányzat az okta-
tási reform keretében 
képzési hozzájárulást 
vezetne be a felsőok-
tatásban, ami lé nye gé-
ben a tandíj nyelvtani-
lag fi nomított változa-

ta. De a családok ez-
reinek nem az irodal-
mi érzékenységét kel-
lene félteni. A gyerme-
kek jövője kerülhet ve-
szélybe, ha újabb ter-
hekkel sújtják a csalá-

di kasszát – ezúttal az 
oktatás felől. A tandíj-
ról Csepreghy Nándor-
ral, a FIDELITAS orszá-
gos alelnökével beszél-
gettünk.

folytatás a 6. oldalon

Balotaszállás, Öttö-
mös, Pusztamérges és 
Ruzsa közigazgatási 
területének határán 
az idén október 12-én 
tartották meg a szo-
kásos négyes határta-
lálkozót. A kulturális 
műsort ezúttal Ruzsa 
szolgáltatta, majd 
helyben készült pap-
rikás krumplit ebédel-
hettek a résztvevők.

De miért szükséges 
a négy község lakóinak 
minden évben találkoz-
niuk? És miért éppen ott, 
ahol? Az ötlet Bata Fe-
renctől, Öttömös község 
polgármesterétől szár-
mazik. Ő azzal magya-
rázza az összetartozásnak 

ezt a szép példáját, hogy 
mind a négy település a 
megye szélén fekszik, tá-
vol a nagyobb városoktól, 
egymáshoz viszont közel. 
A községek lakói tehát is-
merik egymást, általános 
jó viszonyt tartanak fönn 
egymással, ám ragaszko-

dásukban egymásrautalt-
ságuk is megmutatkozik. 
Bata Ferenc úgy gondol-
ta, hogy ha az egyszerű 
emberek évente kötetlen 
formában találkozhat-
nak, az erősebbre fűzheti 
az emberi kötődéseket.

folytatás a 3. oldalon

Négyes határtalálkozó
Kultúra és paprikás krumpli a barátság jegyében

Tarlós István, a Fidesz 
népszavazási kampá-
nyának vezetője és Nyit-
rai Zsolt, az ellenzéki 
párt operatív igazgatója 
október 17-én szerdán 
sajtótájékoztatón jelen-
tette be, hogy a Fidesz 
és a KDNP péntek dél-
után megkezdi az alá-
írásgyűjtést a vizitdíj-
ról, a kórházi napidíj-
ról és a tandíjról szóló 
népszavazási kérdések-

kel kapcsolatban. Októ-
ber 21-én vasárnap dél-
után két órakor lejárt 
a szimbolikus 48 óra, 
a népszavazás techni-
kai munkájának vezetői 
össze sí tet ték az adato-
kat. Jóval negyedmillió 
felett van kérdésenként 
az összegyűlt aláírások 
száma – jelentette be 
Tarlós István sajtótájé-
koztatóján.

folytatás a 6. oldalon

Sikeres a Fidesz 
aláírásgyûjtése
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Egy ország politikai-
gazdasági helyzete 
felmérésekből, sta-
tisztikákból kiválóan 
körülrajzolható. Sőt, 
a felmérést végző 
hivatal vezetésének 
összekacsintása meg-
bízójával még manipu-
lációra is gyakran okot 
adhat, megkérdője-
lezve az adatok hite-
lességét. De mikor egy 
család megélhetésért, 
a kenyérért folytatott 
küzdelmes hétköz-
napjaiba pillantunk 
be, lehull a lepel. 

Felkerestünk egy négy-
tagú családot, akik isko-
láskorú gyermekeikkel 
épp úgy élnek ma Ma-
gyarországon, mint bár-
ki más. Ők az a bizonyos 
átlag, akiket annyi hiva-
tal megnevez kimutatá-
saikban. Ők lennének a 
középosztály. Két kereső 
szülő és két tanuló gyer-
mek.

Hatvanezer forint a 
tanévkezdés

A Zámbori család bé-
ketelepen él, egy csalá-
di ház melléképületében; 
másfél szoba összkom-
fort. A feleség szülei lak-
nak a kétszintes házban, 
öccsével. A rezsit lak-
rész arányosan elosztják. 
A férj minimálbérért egy 
városi ingatlanban taka-
rít napi nyolc órában. Az 
asszony közalkalmazotti 
státuszban asszisztens-
ként dolgozik a klinikán.

„A fi zetésünket a re-
zsi, az élelem és a gye-
rekek ruházkodá-
sa teljesen felemészti 
– magyarázza a férfi . – 
Most, iskolakezdéskor a 
11 éves fi am és a 9 éves 
lányom tanköltsége min-
dennel együtt 60 ezer fo-
rint volt. Az utazási költ-

ségeink is emelkedtek, 
hiszen közel kilenc-tíz-
ezer forint a bérlet né-
gyünknek egy hónapra.” 

Fagyi talán, mozi nem
Az apa elmondta, má-

sodállást vállal, hogy a 
kiadásokat hatékonyab-
ban fedezze. Masszőr-
ként dolgozik heti két al-
kalommal, melyből az 
egyik mindig vasárnap-
ra esik, amikor pedig a 
családdal kellene foglal-
kozni. Ez a pénz fedezi 
az egyéb „luxuskiadást”, 
mint a fagyizást a gyere-
kekkel, egy-két sört, vagy 
egy új ruhát a feleségnek. 
Amikor az egyéb csalá-
di kikapcsolódásról kér-
dezem, mint például egy 
közös mozi, vagy egy ét-
termi ebéd, a családfő a 
fejét rázza. „Nem fér be-
le. Az árak hihetetlen 
módon emelkedtek az el-
múlt néhány évben, és a 
fi zetések nemigen követ-
ték. Így is kénytelenek 
gyorskölcsönt fölvenni a 
banktól, ha a szükség úgy 
hozza, hogy hirtelen na-
gyobb kiadást kell vállal-
ni, egy elromlott kazán, 
vagy egy hűtő miatt. De 
az ilyen típusú kölcsön-
nek nagyon magas a ka-
mata, úgyhogy óvatosan 
kell bánni a banki segít-
séggel” A férj szerint esé-
lyük sincs, hogy saját la-
kásuk legyen, legfeljebb 
örökösödés okán.  Hosszú 
távú kölcsönt nem mer-
nek felvenni, sem autóra, 
sem lakásra. 

Szomorú, de igaz
„A feleségem az egész-

ségügyben dolgozik. A 
mindenkori átlagkerese-
tet hozza haza, de még 
nem tudja megmondani, 
hogy a kórházösszevo-
nások után lesz-e mun-
kája. Ezért nagyon meg 
kell gondolni, mibe vá-
gunk bele. A keresetünk-
ből egyetlen fi llért sem 
tudunk félretenni. Ráa-
dásul már egy betegség 
sem csak lelkileg viselné 
meg a családot, hanem a 
hirtelen jött kiadás kate-
góriájába tartozna.”

Szomorú, hogy olyan 
helyzetbe sodródott az 
ország, hogy egy négy-
tagú család – ahol az apa 
minimálbéren van, az 
anya pedig közalkalma-
zott –, már évek óta nem 
tud Európa más országa-
iban oly természetes csa-
ládi programot szervez-
ni, mint egy közös mo-
zi, vagy ebéd egy halász-
csárdában. A kormány-
pártok hivatkozhatnak 
bármilyen felmérésre, 
vagy elővehetik a fejlő-
dést sugalló gazdasági 
mutatókat is, a Zámbo-
ri családnak, és a hozzá 
hasonló ezreknek képte-
lenek irányt adni. Mit te-
gyen még egy tisztessé-
ges magyar szülőpáros, 
hogy azon a bizonyos 
európai nívón éljen, amit 
a balliberálisok olyan so-
kat emlegetnek. Dolgoz-
zon éjszaka is, egy szom-
bati mozizásért? 

Dobó Csaba

Új nadrág helyett 
szorosabb nadrágszíj
Nem is középosztály a középosztály

A vizitdíj bevezetése csak a kormány szerint vál-
totta be a hozzá fűzött reményeket. Ugyan az év 
végéig várhatóan 20 milliárd forint folyik be a 300 
forintokból, de az adminisztrációs teher és a sok-
szor előálló méltánytalan helyzet sem az egészség-
ügyi dolgozókat, sem a betegeket nem győzte meg 
a rendszer hasznosságáról. 

Néhány kivételtől eltekintve a háziorvosnál, a 
szakrendelőkben és a kórházakban is le kell szur-
kolni a 300 forintot. Ami első hallásra talán nem 
sok, de egy idős, beteg ember esetében, ha a kór-
házban töltött napokat számoljuk, súlyosan meg-
viselheti a családi kasszát. Nem beszélve a jó né-
hány botrányos eljárásról. Volt arra a példa, hogy a 
megsérült tűzoltóktól, akiket éppen a lángok közül 
szállítottak kórházba, követelték az ápolási díjat. A 
beszedett vizit- és ápolási díjakból az egészségügyi 
intézményeknek szinte semmilyen hasznuk nem 
származik, hiszen például a kórházreform néven 
elhíresült rombolás miatt kieső bevételek töredé-
két sem pótolja a 300 forintokból beszedett összeg. 
A háziorvosok pedig arra panaszkodnak, hogy a fi -
nanszírozásuk folyamatosan csökken, és a vizitdíj 
csak a lyukak tömködésére elég. A szaktárca azon-
ban elégedett. Horváth Ágnes miniszter az elmúlt 
hónapok értékelésekor azt mondta: a bevezetés 
óta hatmillió esetben problémamentes volt a fi ze-
tés, de akadtak és most is előfordulnak értelmezé-
si zavarok. Ám az önrészfi zetés célja teljesült, hi-
szen csökkent az indokolatlan orvoshoz fordulás, 
és a szaktárca felmérése szerint visszaesett a hála-
pénzek fi zetése is – jelentette ki. 

Zavaros elmére vall, ha valaki azt gondolja, hogy 
fejkendős nénik, vagy éppen erejük teljében lévő 
30-as urak csak passzióból jártak eddig orvoshoz. 
Szerencsére ennek, az országos rombolás ellené-
re, megvannak a maga terei: civil körök, közműve-
lődési intézmények, vagy éppen kocsmahivatalok 
– de az orvosi rendelők korábban sem számítot-
tak a szabadidős tevékenységek kedvelt helyszí-
nének. A 300 forintoktól függetlenül pedig hála-
pénzt továbbra is fi zet mindenki, aki eddig is meg-
tehette. A rendszer súlyos zavarai miatt ugyanis 
így remélnek az emberek jobb – vagy éppen meg-
felelő! – ellátást, gondoskodást, odafi gyelést. A cé-
lok tehát nem teljesültek, a kormányzati kommu-
nikációt az élet cáfolja. P.Á.

A vizitdíj megbukott

Megcsináltuk, Ágnes!
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folytatás az első oldalról

Pusztamérges első em-
bere, dr. Papp Sándor a 
rendezvényben az egész 
éves barátság megnyil-
vánulását látja.

Úgy érzékeli, minden-
ki egy éven át várja ezt 
az eseményt és tiszta, 
nyílt lélekkel érkezik ide. 
A szervezést a négy kö-
zség rotációs rendszer-
ben vállalja. Sánta Gizel-
la, Ruzsa polgármeste-
re tavaly javasolta, hogy 
a kulturális műsort is a 
szervező település adja. 
Idén éppen ők voltak a 
sorosak, s a pusztamér-
gesi Csala István szerint 
- aki első ízben látogatott 
el a találkozóra - megható 
műsort állítottak össze.

A hely kiválasztásá-
nál fontos szempont 

volt, hogy utaljon az itt 
élők történelmi gyöke-
reire. Amint azt Néme-
th Vendel, Balotaszál-
lás nyugalmazott pol-
gármestere elmondta, 
valószínűleg nem vélet-
len, hogy a négy telepü-
léshez tartozó földterü-
let végeit úgy jelölték ki, 
hogy a közigazgatási ha-
tárok egy honfoglalás 
kori templom helyén ta-
lálkoznak. Ma már csak 
egy kis domb látható itt, 
amelyen a fű is kisar-
jadt, a ’90-es évek elején 
azonban egy régészhall-
gató alig 80 cm mélység-
ben bizánci aranypénze-
ket és emberi csontokat 
tárt fel. Mindez arra utal, 
hogy ezen a helyen őse-
ink temetkeztek is.

A történelmi Magyar-
országon a jelenlegi né-
gyes határ még hármas 
határ volt, ugyanis a Kis-
kunhalashoz, Szeged-
hez és Horgoshoz tarto-
zó földek értek itt  össze. 
Azzal, hogy a terüle-
tet kisebb közigazgatá-

si egységekre osztották, 
a nyárfaliget és a tisztás 
mellett emelkedő föld-
halom négy kis település 
közös határa lett.

Huszta István, Balo-
taszállás jelenlegi pol-
gármestere elmesél-
te, hogy az első négyes 
határtalálkozót 2000. 

szeptemberében tartot-
ták, akkor, amikor a ha-
tárvonalak találkozási 
pontját jelző emlékosz-
lopot felavatták. A faosz-
lop négy oldala a négy 
település irányába néz, s 
minden oldalon az adott 
község nevét és címerét 
faragták bele. A polgár-

mester szerint a szept-
ember végi, október ele-
jei időpontok a legalkal-
masabbak egy ilyen ren-
dezvény lebonyolítására, 
hiszen ilyenkor, az őszi 
mezőgazdasági mun-
kák vége felé a környék-
beliek könnyeb ben ta-
lálnak időt arra, hogy el-
jöjjenek. Husz ta István 
ezúttal is fedezett fel új 
arcokat, új vendégeket, 
és örömmel nyugtázta, 
hogy a résztvevők száma 
évről évre növekszik.

Dobóczky Adrienne

A Rotunda Árpád-ter-
mében a megyei elnökök 
és alelnökök tanácsko-
zásán közös nyilatkoza-
tot fogadtak el, amely-
ben hitet tettek a me-
gyerendszer fenntartása 
mellett, és az ellátandó 
feladatokhoz megfelelő 
mértékű állami támoga-
tást követeltek. 

A dokumentum a 
Feszty-körkép megmen-
tésére szólítja fel a ha-
táron belüli és túli ma-
gyarokat. A MÖOSZ pe-
dig úgy döntött, a moz-
galom élére áll, és ala-
pítványt hoz létre, amely 
segít a szükséges összeg 
összegyűjtésében. 

Az Árpád emlékműnél 
Magyar Anna, a Csong-
rád Megyei Közgyűlés el-
nöke és Ódor Ferenc, a 

MÖOSZ elnöke egyará-
nt kiemelte az ezeréves 
hagyománnyal rendelke-
ző magyar megyerend-

szer fenntartásának fon-
tosságát. Történelmi és 
mai, racionális érvekkel 
támasztották alá igényü-

ket, végváraknak nevezve 
a megyéket. A résztvevők 
az Ország-gyűlés végén 
megkoszorúzták a Kirá-

lyok Panteonjának szob-
rait, amelyeket 2001-ben 
a megyék ajánlották fel a 
park számára. 

A rendezvényre min-
den megyéből népes de-
legáció érkezett, amelyek 
tagjai az Ország asztalánál 
várták a vendégeket. Min-
denki a saját tájára jellem-
ző ételekkel és italokkal 
fogadta az érdeklődőket, 
sőt, a nyírségiek bogrács-
ban készítettek töltött ká-
posztát. A Rotunda felső 
szintjén a Gyönyörű vagy 
Magyarország című kiállí-
tással pedig turisztikai ér-
tékeiket, hagyományaikat 
mutatták be.

A nap során fellépett a 
Kormorán együttes, He-
vesi Tamás és már sötéte-
dés után a Fabula Rasa. 

P. Á.

Érvek a megyerendszer fenntartása mellett

Megye? Marad-e?
A jelenlegi, jól működő megyerendszer megma-

radásának fontosságát hangsúlyozta a Magyarorszá-
gi Megyék V. Országos Találkozóján, Ópusztaszeren 
beszédében Ódor Ferenc, a Megyei Önkormány-
zatok Országos Szövetségének elnöke és Magyar 
Anna, a Csongrád Megyei Közgyűlés elnöke. 

Négyes határtalálkozó
Kultúra és paprikás krumpli a barátság jegyében

Minden évben más település adja az ünnepi mûsort

A megyék ötödik országos találkozójának résztvevõi
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Új szárnnyal bővült az 
Erzsébet Mórahalmi 
Gyógyfürdő a gyógyá-
szati szolgáltatások 
könnyebb és gyor-
sabb elérhetősége ér-
dekében. 

I
dén már több mint 70 
ezer gyógyulni vágyó 
kereste fel a négycsil-

lagos intézményt, így in-
dokolttá vált egy új épület 
kialakítása: ezentúl telje-
sen elkülönül a wellness-, 
illetve a gyógyszolgáltatás 
és a vendégek beléptetése 
is. A Dél-alföldi Regioná-
lis Fejlesztési Tanács ta-
valy a wellnessrészleg át-
alakítása mellett támo-
gatta a 20 millió forintos 
beruházást, amelyhez az 
önkormányzat 10 száza-
lék önrészt biztosított. 
Az új épületrészt 2007. 
szep tem be ré ben adta át 
Nógrádi Zoltán polgár-
mester.

A fürdőben a gyógyu-
lást garantáló gyógyásza-
ti részleget a Móra-Vitál 
Térségi Egészségmegőr-
ző és Szociális Közhasz-
nú Társaság irányítja. A 
100%-os önkormányzati 
tulajdonú társaság 2001. 
november 15-e óta mű-
ködik. A gyógyvíz hatá-
sát európai szintű gyó-
gyászati szolgáltatások 

teszik teljessé. A fürdő vi-
ze a gyógyvíz minősítést 
1999-ben kapta meg: a 
660 méter mélységből fel-
törő termálvíz 39,5 Celsi-
us fokos, alkáli-hidrogén-
karbonátos, jódos jellegű, 
kiválóan alkalmas ivó- és 
fürdőkúrára. 

A termálkút gyógy-
vízzé nyilvánítása során 
végzett klinikai vizsgálat 
igazolta a fürdő vizének 

kifejezett gyógyhatását a 
térd- és vállizületi meg-
betegedésekben, így a 
mórahalmi gyógyfürdőt 
a térség térd- és vállbe-
tegségek centrumának is 
tartják. 

Emellett számos egyéb 
betegség megelőzésére 
ajánlott, többek között ge-
rincproblémák, krónikus 
izületi, kevert kötőszöve-
ti betegségek, csont- és 

izomzati megbetegedések, 
mozgászavarok, mozgás-
szervi sérülések, nőgyó-
gyászati és bőrgyógyásza-
ti betegségek, anyagcsere-
zavarok kezelésére, ivókú-
raként például fogszuva-
sodás esetén. 

Az új, háromszintes 
épületben különböző gyó-
gyászati szolgáltatások el-
végzésére alkalmas ke-
zelőhelyiségek, csopor-

tos gyógytorna medence, 
továbbá súlyfürdős me-
dence is megtalálható. A 
szolgáltatások másik nagy 
csoportjába tartozókat a 
társadalombiztosítás kü-
lönböző százalékban tá-
mogatja, bizonyos száza-
lékot az ugyancsak szak-
orvosi beutalóval rendel-
kező betegeknek kell té-
ríteni. A beutaló nélkül 
érkező vendégeknek sem 
kell nélkülözni a gyógyá-
szati szolgáltatásokat, de 
természetesen ebben az 
esetben teljes egészében 
térítésesek az ellátások. 
Az orvosi vizsgálat példá-
ul 3.500 forintba kerül. Té-
rítésesek a wellness szol-
gáltatások is: a 20 perces 
frissítő masszázsok 1.200, 
a 40 perces méregtelení-
tő masszázsok 2.500, a 40 
perces alakformáló cellu-
lit masszázsok 3.000 fo-
rintba kerülnek. A kü-
lönböző kádkezelések ára 
1.250 forinttól 1.500 fo-
rintig terjed.

Minden szolgáltatás 
igénybe vétele előtt egyez-
tetni kell időpontot a gyó-
gyászati recepción – hét-
köznap reggel 7.30-tól  
18.00-ig, szombat és va-
sárnap reggel 9-től dél-
után 18.00-ig van nyitva –
, vagy a 62/580-042-es te-
lefonszámon. Az Erzsébet 
Mórahalmi Gyógyfürdő 
telefonszáma 62/281-039.

Új szárnnyal bõvült 
a térd- és váll centrum

Zákányszéken és 
Ruzsán már átadták, 
most Pusztamérgesen 
is birtokba vehetik a 
gyerekek a felújított 
óvodát.

A pusztamérgesiek 
Nógrádi Zoltán ország-
gyűlési képviselő támo-
gatásával az ingatlan fel-
újítására két pályázatot 
adtak be, ezek forrásaiból 
történt a felújítás. „Ez a 

pusztamérgesi óvoda kb. 
30 éve nem változott, a 
30 éve felhalmozódott 
hiányosságokat pótoltuk 
most. 

– A kb. 15,5 millió Ft 
körüli összegből megva-
lósítottuk a tetőszerke-
zet teljes cseréjét, a csa-
tornázást, a mennye-
zet szigetelését, továbbá 
az új vizesblokk és tála-

lókonyha kialakítását – 
mondta  Dr. Papp Sán-
dor, Pusztamérges pol-
gármestere. 

– Ezen túlmenően a ter-
mek új parkettát kaptak, 
egy tornaszobát is ki tud-
tunk alakítani, sőt a világí-
tás korszerűsítése is meg-
történt. Nógrádi Zoltán 
országgyűlési képviselő 
segítségével nyertük ezt a 
pályázatot, neki a felújítás 
megvalósíthatóságában 
hatalmas szerepe van. A 
másik nagy segítőnk volt 
Szögi László kivitelező, 
aki rövid határidőn belül 
vállalta a munkálatok el-
végzését, és mivel a pá-
lyázati pénz 3 évre lett el-
osztva, ő vállalta, hogy sa-
ját zsebből fi nanszírozza 
a 2008-ra eső összeget, és 
így egy év alatt meg tud-
tuk csinálni ezt a belső át-
alakítást – tette hozzá Dr. 

Papp Sándor polgármes-
ter.

– Amikor a gyerekek-
kel bejöttünk ide az első 
napokban, a kicsik öröm-
mel mondogatták, hogy 
„jaj de szép, milyen szép 
minden!” Az óvónénik a 
maguk kreativitásával új 
díszítésekkel ékesítették a 
helyiségeket. Az óvodá-
sok pedig látták azt, hogy 
kibővült a tér, minden já-
téknak megvan már a ma-
ga helye, és megszűnt a 
túlzsúfoltság. 20–22 ilyen 
kis örökmozgó csöpség-
nek a régi elrendezés való-
ban szűkös volt – mond-
ta Farkas Jánosné, a Hét-
színvirág Óvoda Puszta-
mérgesi Tagintézmények 
vezetője. 

– Bízom abban, hogy 
a zákányszéki, ruzsai, 
és most a  pusztamér-
gesi óvodafelújítás után 

hamarosan az iskola és 
az idősotthon felújítá-
si programnak is lesz-
nek látható jelei a Ho-
mokhátságon- véli Nóg-
rádi Zoltán országgyű-
lési képviselő.  „Én a 
Homokhátságra úgy te-
kintek, mint szülőföl-
demre, ahol nagyon sok 
igyekvő ember van, és 
ezek a települési közös-
ségek megérdemlik azt, 
hogy külső segítséget 
kapva próbáljanak meg-
maradni ebben a zűrza-
varos időszakban. A Ho-
mokhátság minden tele-
pülését a legkisebbtől a 
legnagyobbig igyekszem 
támogatni – picit néha 
Mórahalom rovására is 
– de azt hiszem, hogy ha 
így együtt, ebben a kö-
zösségben megtaláljuk 
az együttműködés hang-
ját, akkor többre jutunk 
együtt, mint külön-kü-
lön jutnánk.”

Szabó Katalin

30 év után megújult az óvoda
A modern gyógyászati recepciónál elõzékeny kiszolgálással várják a vendégeket

A gyermekek ünnepi mûsorral vették birtokba az ovit
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Október 10-én lezárult a 
Helyi Közösségek regisztráci-
ós folyamata. Országos szin-
ten több mint száz Helyi Kö-
zösség kezdheti meg tervező 
tevékenységét térség adott-
ságaira építve LEADER térség 
cím elnyeréséért.

A LEADER egy francia moza-
ikszó Liasion Entre Actions pour 
le Development de l’Economie 
Rurale, melynek jelentése: Közös-
ségi kezdeményezés a vidék gaz-
dasági fejlesztése érdekében. A 
LEADER az Európai Unió vidék-
fejlesztési politikájának egy sa-
játos módszere. Nemcsak egy 
program, hanem egy metodika, 

amelynek segítségével a vidéken 
élők meghatározhatják a térsé-
gük hosszú távú fejlesztési prio-
ritásait, hogy azokat megvalósít-
va javítsák a vidéki életminősé-
get. Térségünkben 14 település, 
összesen 33 szervezet (köz-, ci-
vil- és üzleti szféra) képviselőjé-
nek együttműködésével megala-
kult a Homokhátság Helyi Közös-
ség. A Közösség által lefedett te-
rületen élők összefogása, közös 
gondolkodása, közös fejlesztési 
elképzeléseinek megfogalmazása 
több évre nyúlik vissza. 1999-óta 
több fejlesztési terv és tanulmány 
készült a helyi társadalom bevo-
násával a Mórahalmi és a Kistele-
ki kistérség egészére vonatkozó-
an. A megalakult Közösségnek a 
két kistérség majdnem teljes egé-
szét lefedően lesz kompetenciá-
ja a LEADER térség elismerésé-
hez szükséges Stratégiai terv el-
készítéséhez az elkövetkező 4 hó-
napban. A stratégiai tervben he-
lyet kapnak olyan intézkedések, 
melyek szorosan kapcsolódnak a 
térségekben mért korábban meg-
kezdett fejlesztési, felzárkoztatá-
si programokhoz, az intézkedé-
sek közvetve vagy közvetlenül a 
lakosság életminőségének javítá-
sát célozzák.

A túlsúly és az elhízás 
korunk legjelentősebb 
egészségügyi problémá-
ja; járványszerű terjedé-
sével várhatóan a világ 
lakosságának egészsé-
gi állapotát befolyásoló 
fő tényezővé válik, meg-
előzve a fertőző betegsé-

geket.  Az Egészségügyi 
Világszervezet (WHO) 
szerint a túlsúly és az el-
hízás a második legje-
lentősebb megelőzhető 
rizikófaktor a dohányzás 
után. A probléma jelen-
leg világszerte közel 300 
millió felnőttet érint, de 

minden korosztályt és 
társadalmi réteget érint 
a fejlett és a fejlődő or-
szágokban egyaránt. A 
magyar lakosság 35%-a 
túlsúlyos.

Béres Alexandra, fi t-
nesz világbajnokunk úgy 
döntött, tesz azért, hogy 

honfi társaink könnyeb-
ben megszabadulhassa-
nak fölös kilóiktól. Lét-
rehozta az úgynevezett 
Súlykontroll programot, 
melynek lényege, hogy 
a fogyókúra különböző 
szakaszaiban meghatáro-
zott index számú élelmi-
szereket fogyasztásával 
formálhatják újra testü-
ket a vállalkozó kedvűek.

A Mórakert Szövet-
kezet is csatlakozott a 
programhoz, kizáróla-
gos zöldség-gyümölc-
csel foglalkozó cégként. 
Ugyanis a zöldségek-
gyümölcsök a fogyókú-
ra mindegyik szakaszá-
ban bátran fogyasztha-
tók (kivéve a burgonya). 
Mi lehetne jobb reklám a 
termékeinknek, mint egy 
olyan fogyókúrás prog-
ram, ami korlátlan és mi-
nél nagyobb mennyisé-
gű zöldség-gyümölcs fo-

gyasztást ír elő?  Csoma-
golt termékeinken ha-
marosan megjelenik a 
Súlykontroll program lo-
gója, benne a bűvös in-
dexszám. Alexandra ne-
ve, és eddig elért eredmé-
nyei a garancia arra, hogy 
a homokháti gazdák által 
megtermelt kiváló minő-
ségű termékek hamaro-
san egyre több üzletben 
megtalálhatók lesznek, 
és bővül azoknak a kö-
re, akik az eddig vásárolt 
termékek helyett a Móra-
kert Szövetkezet fi nom-
ságait választják majd.

A Súlykontroll prog-
ramról bővebben a www.
beresalexandra.hu olda-
lon olvashatnak.

Pónyai Réka

Összefogott 14 település
Megalakult a Homokhátság Helyi Közösség

Beléptünk a Súlykontroll programba

elnök

Kérjük kitöltve juttassa el a mórahalmi Fidesz-iroda címére: 

Mórahalom 6782, Közösségi Ház, Röszkei út 2.

Telefon: 06-30/257-7520

Népszavazást támogató kártya

!
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A kormányzat az ok-
tatási reform keretében 
képzési hozzájárulást 
vezetne be a felsőokta-
tásban, ami lényegében 
a tandíj nyelvtanilag fi -
nomított változata. De a 
családok ezreinek nem 
az irodalmi érzékeny-
ségét kellene félteni. A 
gyermekek jövője kerül-
het veszélybe, ha újabb 
terhekkel sújtják a csa-
ládi kasszát – ezúttal az 
oktatás felől. A tandíjról 
Csepreghy Nándorral, a 
FIDELITAS országos al-
elnökével beszélgettünk.

 Tandíjat több euró-
pai ország egyetemén 
is fi zetni kell. Nálunk 
melyek a legfontosabb 
ellenérvek a képzési 
hozzájárulás bevezeté-
sével szemben?

 Tandíj bevezeté-
sén akkor lehet komo-
lyan gondolkodni, ha a 
magyar polgárok kere-
sete megközelíti majd az 
európai átlagot. Akkor 
egészen más a tárgyalá-
si alap. A kormánynak te-
hát először a gazdaságot 
kell rendbe tennie. De 
ennek a folyamatnak nem 
képezheti részét a tandíj 

bevezetése, amely csak 
része annak a büntető-
hadjáratnak, amit a kor-
mánypártok indítottak a 
magyar fi atalok ellen, hi-
szen a képzési hozzájáru-
lás bevezetésével párhu-
zamosan 30 milliárd fo-
rintot vontak ki a közok-
tatásból. A hallgatói uta-
zási kedvezményeket 67 
százalékról 50 százalékra 
csökkentették, majd egy 
tollvonással megszüntet-
ték a mindenkinek járó 
lakhatási, könyv- és jegy-
zettámogatást, mely 8-10 
ezer forintot vett ki min-
den hallgató zsebéből. 
Ráadásul megvonták a 
kismamák költségtérítés 
alól való mentességét.

 A baloldal azt han-
goztatja, hogy szüksé-
gesek az átalakítások 
nemcsak az egész-
ségügy, hanem az ok-
tatás területén is. És 
ennek ára van...

 A kormányzati di-
lettantizmus árát nem-

csak a betegekkel, ha-
nem velünk, fi atalok-
kal is meg akarják fi zet-
tetni. A tandíj nem fej-
lesztési célokat szolgál, 
hanem az elvont állami 
pénzeket pótolja, még 
ha a kormány ezt nem is 
hajlandó elismerni. Ráa-
dásul mindezt egy olyan 
párt teszi, aki választási 
kampányában hazudott, 
és így szerezte meg a ha-
talmat. A szocialisták ta-
gadták, hogy a tandíj be-
vezetését terveznék. Sőt, 
fi atal baloldaliak többek 
között Botka László, Sze-
ged polgármestere és Uj-
helyi István államtitkár 
is úgy nyilatkoztak, hogy 
nem támogatják a tanul-
mányi időszak alatti kép-
zési hozzájárulást, ám a 
pártfegyelemnek enged-
ve később mégis mellet-
te szavaztak. 

 Érezhetőek már a 
tandíj hatásai?

 Igen. Hiszen a 2006 
évi 132 ezer jelentkező-

vel szemben idén már 
csak 108 ezren kíván-
tak továbbtanulni. Ez a 
szám a Szegedi Tudo-
mányegyetem vonatko-
zásában azt jelenti, hogy 
míg előző évben 18.527-
en, addig idén már csak 
16.224-en jelentkez-
tek. Tehát Szegeden több 
mint 2000-rel keveseb-
ben. Ez a csökkenés nem 
magyarázható mással, 
mint az egyetemi és fő-
iskolai tanulmányok – a 
magyar családok többsé-
gének – megfi zethetet-
len kiadásaival.

 Említene konkrét 
adatokat is?

Végeztünk egy számí-
tást. Minden területen 
az átlagárakat vettük fi -
gyelembe. Az albérlet re-
zsivel együtt 30 ezer fo-
rint, havonta. Az étkezés 
25 ezer, míg az utazás 10 
ezer forint. A jegyzetek, 
könyvek és a fénymáso-
lás költségei körül belül 
7 ezer forintra rúghat-

nak. Ehhez hozzáadjuk a 
20 ezer forintnyi tandíj-
terhet, akkor egy család-
nak havonta 92 ezer fo-
rintjába kerül gyermeke 
iskoláztatása.

 És ha a diák mun-
kát vállal?

 Teszik is sokan. Vi-
szont a 100 ezer forin-
tos tandíj havi 20-25 óra 
pluszmunkával teremt-
hető csak elő. A tanulás-
ra fordítható idő csökke-
nésével azonban az ösz-
töndíjhoz és a tandíj-
mentességhez jutásuk 
esélye is romlik.

 Mit tehet a FIDE-
LITAS?

 A FIDELITAS min-
den rendelkezésére álló 
csatornán keresztül fel-
emeli szavát a generáci-
ónkat sújtó kormányza-
ti intézkedésekkel szem-
ben, és garanciát vállal ar-
ra, hogy egy esetleges kor-
mányváltást követően a 
Fidesz 1998-2002 közötti 
intézkedéseihez hasonló-
an újra megszünteti a tan-
díjat, melyet egyszer már 
eltörölt mint a szocialista- 
liberális kormányzat „leg-
nagyobb” oktatási vívmá-
nyát. Dobó Csaba

A kormányzati dilettantizmusnak ára van

Diploma a tandíj tükrében

Az ásotthalmi OR-
CHIS Természetvé-
delmi Egyesület a 
tanév elején újra 
meghirdette hagyo-
mányos  természet-
védelmi versenyét a 
Homokháti kistérség 
általános iskoláinak. 

A verseny egyik leg-
fontosabb célja, hogy 
megismertesse a kis-
térség természeti ér-
tékeit az érintett kor-
osztállyal, egyben fel-
hívja értékeinkre a fi -
gyelmet. A Teodorovits 
Ferenc Természetvé-
delmi Verseny október 
25-én délután a Pető-
fi  Sándor Művelődé-
si Házban került meg-
rendezésre.A vetélke-
dőre hat, 3-3 fős csapat 
nevezett. A verseny el-
ső része írásbeli felada-
tokból állt, amelyek kö-
zött szerepelt rejtvény, 

továbbá a Körös-Ma-
ros Nemzeti Parkról, a 
kistérség természeti ér-
tékeiről és Teodorovits 
Ferenc életéről kérdez-
tük a versenyzőket. Az 
első helyezett Móraha-
lom csapata (Csonka 
Nikolett, Kántor Ni-
kolett, Szabó Zsu-
zsanna) lett Murányi 
Gabriella felkészítő ta-
nár vezetésével. A má-
sodik helyet a forráskú-
ti csapat (Fodor Lász-
ló, Gábor Brigitta, 
Maróti Gréta) szerez-
te meg Marázné Sél-
lei Erzsébet vezetésé-
vel, harmadik Ásottha-
lom csapata lett (Far-
kas Erika, Fődi Anikó, 
Hevesi Amarilla) Kiss 
Andrea tanárnő irányí-
tásával. Ruzsa csapa-
ta (Börcsök Barbara, 
Papp Ádám, Sipos Dá-
niel) a negyedik helye-
zett lett Szabóné Biri-
nyi Márta vezetésével. 
Az ötödik helyen Öttö-

mös csapata (Bánóczki 
Gabriella, Fődi Noel, 
Hatvani Katalin) vég-
zett Krabótné Tanács 
Anita irányításával. A 
hatodik Üllés csapa-
ta (Juhász Ágnes,  Tóth 
Noémi, Zsikó Cintia) 
lett Kocsisné Hecskó 
Ágnes felkészítő tanár 
vezetésével.

Valamennyi verseny-
ző értékes könyvaján-
dékot kapott, amelye-
ket Dr. Molnár Gyu-
la, a verseny elnöke 
adott át. Ezúton sze-
retném megköszön-
ni Naszradi Edit ta-
nárnőnek és Maro-
zsán Zoltán tanár úr-
nak, egyesületünk 
tagjainak a verseny le-
bonyolításában nyúj-
tott segítségét. Prog-
ramunkat a Kistérségi 
Civil Alap és a Környe-
zetvédelmi és Vízügyi 
Minisztérium is támo-
gatta.

Andrési Pál

folytatás az első oldalról

Az Alkotmánybíróság 
határozata alapján a Fidesz 
hét kérdésből álló népsza-
vazási kezdeményezé-
séből három kérdésben 
kezdhette meg az aláírás-
gyűjtést. A törvény sze-
rint a Fidesz-KDNP-nek 
kérdésenként legalább 200 
ezer hiteles és érvényes 
aláírást kell összegyűjte-
nie 4 hónap alatt. Ha meg-
lesz a megfelelő mennyi-
ségű aláírás, akkor nép-
szavazásra lehet bocsátani 
a három kérdést. A refe-
rendum konkrét napját az 
államfő tűzi ki. Pénteken 
délután kettő után indítot-
ták el a Fidesz népszava-
zási kezdeményezésének 
aláírásgyűjtését. Tarlós 
István hangsúlyozta, hogy 
jelzésértékűnek tartja, ha 
rövid idő alatt nagyon sok 
aláírás gyűlik össze.

Az aláírásgyűjtés előtt 
„A demokrácia alapja 
az emberek véleménye” 
mottójával tartott saj-
tótájékoztatót Gyime-
si László a Fidesz szege-
di szervezetének elnöke. 
A politikus hangsúlyoz-
ta: Magyarországon egy-
re mélyül a szociális vál-
ság, amelyért a kormány 
alkalmatlansága és Gyur-
csány Ferenc a felelős.

A sikeres népszava-
zás egyértelműen meg-
mutatja, hogy nem lehet 
az emberek véleményét 
semmibe venni és az em-
berek akaratával szem-
ben kormányozni. Bár 
egy népszavazási vereség 
miatt még nem kell le-
mondania egy kormány-
nak, politikai értelemben 
mégis tarthatatlanná vá-
lik a helyzete.   

 V. A.

Sikeres a Fidesz 
aláírásgyûjtése

Teodorovits Ferenc 
Természetvédelmi Verseny
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A röszkei Beretzk 
Péter Természetvé-
delmi Klub  elnökével 
Sára Endrénével az 
egyesület létrehozá-
sának előzményeiről, 
jelenlegi tevékenysé-
géről és céljairól be-
szélgettünk.

- Mióta működik a 
Beretzk Péter Termé-
szetvédelmi Klub?

- Közhasznú egyesüle-
tünk jogilag 1998-ban ala-
kult. Magam és sok bará-
tom, akikkel ma is együtt 
dolgozunk, lassan 30 éve 

foglalkozunk környeze-
ti problémákkal. Kezdet-
ben szakköröket szervez-
tünk, nyári táborokat, te-
repi foglalkozásokat, mert 
láttuk, sőt érzékeltük, 
hogy a természet a kör-
nyezet értékeinek fenn-
tartása megőrzése nem 
kap kellő hangsúlyt. A 
természet- és környezet-
védelem, vagy az élővilág 
megőrzésének gondolata 
csak szűk szakmai köre-
inkben volt fontos, a tár-
sadalom tagjainak gon-
dolkodásában nem kapott 
kellő hangsúlyt.  Ezekből 
az öntevékeny csoportok-
ból alakultunk mi és más 
szervezetek is. A klub cí-
me: 6758 Röszke, Juhász 
Gyula u. 1.

 Mi volt a célja a 
szervezet megalakítá-
sának?

 Nehezen jutottunk 
el a mai lehetőségekhez. 
A munkánkhoz elein-

te nem állt rendelkezé-
sünkre szakmai segéd-
anyag, magunknak kel-
lett készíteni és a hazai 
környezetpolitikai kér-
désekkel egyénileg nem 
tudtunk eredményesen 
foglalkozni. 

Szakmai szervezete-
ket alakítottunk, majd 
ezek szövetségét és egy-

mást segítve igyekez-
tünk eredményeket el-
érni. Magyarországon 
ma a legnagyobb össze-
fogás a környezetvédel-
mi szervezetek közt ta-
pasztalható. 

A közös fellépés ér-
dekében alakítottunk 
1990 táján regionális 
és országos civil szer-
vezeteket – mint pél-
dául a CSEMETE Ter-
mészetvédelmi Egyesü-
letet, a Magyar Termé-
szetvédők Szövetségét, 
a Föld Barátai Magyar-
ország, Természet- és 
Környezetvédő Tanárok 
Egyesületét stb – ame-
lyekben a mai napig is 
együtt tevékenykedünk. 
A kezdeti években első-
sorban a nevelési kér-
désekre fordítottuk a fi-
gyelmünket, de ma is a 
céljaink közt szerepel, 
hogy a lakosság környe-
zeti szemlélete egyre ja-
vuljon, erősödjön.

 Miért tartották 
fontosnak egy helyi 
civil szervezet meg-
alapítását?

 A természetvédelmi 
és környezetvédelmi he-
lyi problémák megvalósí-
tása helyi közösségekben 
eredményesebb, ezért 
1998-ban megalapítottuk 
egyesületünket az önte-

vékeny csoportunk bázi-
sán. Azzal a céllal, hogy 
a Dél-Alföldi régióban az 
iskolákban folyó szemlé-
letformáló munkát segít-
sük, a fi atal lakosság kör-
nyezet iránti felelősségét 
alakítsuk, a természeti-, 
a társadalmi környezetet 
tisztelő szokásokat és is-
mereteket erkölcsileg és 
érzelmileg megalapoz-
zuk. Ennek érdekében 
szakmai és módszertani 
továbbképzésekkel, szak-
köri-, tábori-, akkreditált 
erdei iskolai programok 
kidolgozásával, a biológi-
ai sokféleség megőrzése 
fontosságának bemuta-
tásával, és aktív környe-
zet- és természetvédel-
mi tevékenységgel, nem-
zetközi kapcsolatok ki-
alakításával és ápolásá-
val segítettük a közösségi 
munkát. Szoros kapcso-
latot ápolunk hazai ci-
vil szervezetekkel, nem-
zeti parkokkal, a Szegedi 

Tudományegyetemmel, 
a dániai Storstroms me-
gye, a francia Tarn megye 
és Vajdaság környezetvé-
dőivel. Együttműködünk 
a közelmúltban meg-
alakult, hasonló célokat 
megvalósító, a Kistérség-
ben működő civil szer-
vezetekkel. Szükséges-
nek és elengedhetetlen-
nek látszott és látszik ma 
is a települések természe-
ti értékeinek megismer-
tetése a tanulókkal a fel-
nőtt lakosokkal. 

 
 Milyen eredmé-

nyekről, sikereikről 
tudna beszámolni?

 A közelmúltban ké-
szítettük a település kör-
nyezetvédelmi program-
ját, egyedi tájérték katasz-
terét és a szűkebb kör-
nyezetben található véde-
lemre érdemes területek 
felvételezését és védet-
té nyilvánítását. Kutatá-
si témánk Egyedi tájér-
ték kataszter elkészítése 
és „Röszke tájváltozásai”, 
melyben sikeresen mű-
ködik közre régi tanítvá-
nyom, aki a Szegedi Tu-
dományegyetemen kör-
nyezettudományi szakán 
ebben az évben végzett, 

előző évben OTDK kon-
ferencián harmadik helye-
zést ért el, ebben az évben 
egy nemzetközi konfe-
rencián sikeresen mutat-
kozott be. Foglalkozunk 
még a megújuló energia-
források használatával, a 
klímavédelemmel. Jelen-
leg legnagyobb sikerünk, 
tanösvények kialakítá-
sa és folyamatos fejleszté-
se a térségünkben. Ezek a 
bemutató helyek, mint le-
hetőségek jelennek meg 
az érdeklődés felkeltésére 
és az ökoturizmus elindí-
tására. Programjainkban 
a Kistérségi civil szerve-
zetek együttműködésnek 
fontos szerepe van. 

 Mit vár a jövőtől?  
Milyen terveik van-
nak? 

 Megállapíthatjuk, 
hogy szemléletformá-
lás területén folyamato-
san még sok-sok évig lesz 
munkánk. A természet 
szeretetére nevelünk. 
Aminek eredménye lehet 
a másként való gondolko-
zás, ami maga után hoz-
za a közvetlen környeze-
tünk szépségének értéke-
lését és fenntartását.

P. A.

Beretzk Péter Természetvédelmi Klub  

A természet szeretetére 
akarunk nevelni

Erdei iskolában Szentbékkállán 

BAUSZER

Tel.: 20/5566769
www.bauszer.hu

Nyitott

Mórahalom első 
liftes társasháza épül!

Lakásbemutató
2007. november 9-én 13–19 óráig.
Cím: Mórahalom István király u. 8.

  Udvarház
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DOMASZÉK

A Domaszéki Mű-
vészeti Kör 6. kiállí-
tásának megnyitóját 
2007. november 6-án 
(kedden) 16. 30 órakor 
tartják a Megyeháza 
aulájában (Szeged, Rá-
kóczi tér)

A kiállítást megnyit-
ja Székhelyi József, a 
Szegedi Nemzeti Szín-
ház főigazgatója.

ÁSOTTHALOM

Ásotthalom Község 
Képviselő-testülete 
november 21-én, szer-
dán 17 órakor köz-
meghallgatást tart a 
helyi Művelődési Ház-
ban. 

DOMASZÉK

Domaszéken  2007. 
november 5. és 10. kö-
zött egészségvédelmi 
hét lesz az Egészség-
központban (Petőfi  u. 
12.). A vizsgálatokon 
és a programokon sze-
mélyes vagy telefonos 
bejelentkezés alapján 
lehet részt venni. Ér-
deklődni és jelentkez-
ni a (62)584-272-es te-
lefonszámon lehet.

ÖTTÖMÖS

Öttömös Község 
Önkormányzata a ta-
nyagondnoki hálózat 
fejlesztésére pályáza-
tot nyújtott be a Dél-
alföldi Regionális Fej-
lesztési Tanácshoz. A 
sikeres pályázat révén 
7.500.000 Ft-os támo-
gatást nyertek el.

RUZSA

Móra Ferenc Műve-
lődési Ház és Könyv-
tár 2007. november 
24. (szombat) Virágos 
faluért címmel rendez 
bált. Az esemény szer-
vezője Ruzsa köz ség 
Önkormányzata. To-
vábbi információk a 
község hivatalos web-
lapján a www.ruzsa.hu 
címen találhatók.

ZÁKÁNYSZÉK

A zákányszéki Mű-
velődési Ház és Könyv-
tár író-olvasó találko-
zót szervez 2007. no-
vember 6-án, kedden 
17.00 órától. A vendég 
Schäff er Erzsébet író-
nő lesz.

TÉRSÉGI HÍREK 

A gazdasági és oktatási 
kapcsolatok élénkíté-
sére tett ígéretet Mó-
rahalmon a lengyel-
országi Lodz vajdaság 
tiszteletbeli magyar-
országi konzulja.

Tadeus Kaczor sze-
rint egyes szezonális me-
zőgazdasági termékek 
importjában és export-
jában hatalmasak a lehe-
tőségek, amiből Csong-
rád megye gazdálkodói 
is profi tálhatnak. A len-
gyel delegációt Nógrádi 
Zoltán polgármester fo-
gadta. 

A megyei körútra ér-
kezett tiszteletbeli kon-

zul és a polgármester az 
együttműködési lehető-
ségeket tekintette át, kü-
lönös tekintettel a Móra-
kert szövetkezet lengyel 
piaci megjelenésére. Ta-
deus Kaczor és Nógrádi 
Zoltán egyetértettek ab-
ban, hogy egyes szezoná-
lis mezőgazdasági termé-
kek importjában és ex-
portjában vannak kiak-
názatlan lehetőségek. A 
mórahalmi kistérségben 
élő gazdálkodók piachoz 
segítésére tett ígéretet a 
tiszteletbeli konzul, aki 
találkozott a megyei köz-
gyűlés vezetőivel is. 

A sajtótájékoztatón 
Magyar Anna elnök ki-
emelte: közelmúltbéli 
 lodzi látogatása alkalmá-

val a testvérmegye veze-
tőivel az oktatási, gaz-
dasági és kulturális kap-
csolatok erősítésében 
egyeztek meg. Ennek 
eredményeként a megyei 
önkormányzat felaján-
lotta segítségét azoknak 
a településeknek, ame-
lyek lengyelországi test-
vérkapcsolatot szeret-
nének kialakítani. Eddig 
Kübekháza és Csany-
telek jelezte szándékát, 
és valamennyi megyei 
fenntartású oktatási in-
tézmény keres testvéris-
kolát.

Sándor Attila, a 
Csongrád Megyei Köz-
gyűlés alelnöke kiemelte: 
tartalmas és gazdag na-
pot töltött a megyében 

a konzul, aki megismer-
kedett a térség gazdasá-
gával, oktatási intézmé-
nyeivel, és ez a látogatás 
komoly lehetőségekkel 
kecsegtet a mezőgazda-
ságból élők számára. Ta-
deus Kaczor már konk-
rét lépéseket ígért, azt 
mondta: ahogy haza-
tér, felveszi a kapcsolatot 
Lodz vajdaság mezőgaz-
dasági vállalkozásaival, 
és fi gyelmükbe ajánlja az 
együttműködést a móra-
halmi szövetkezettel. 

 P.Á.

Homokháti zöldségek Lengyelországba

A valamikori tanyai is-
kolák jelentős szere-
pet töltöttek be nem-
csak az oktatásban és 
a nevelésben, hanem 
a műveltségszervező 
szerepük révén a kul-
túraterjesztés egyéb 
módjain  is. 

A tanyavilág közpon-
ti lüktetését jelentő kis 
tanintézmények egy élet-
re meghatározóak lettek 
az ott tanuló egykori di-
ákoknak és tanáraiknak. 
Ilyen emlékezetes hí-
rű iskola volt a bordányi 
II. Rákóczi Ferenc Álta-
lános Iskola, amelynek 
valaha volt diákjai 2007. 
július 1-jén azért gyűl-
tek össze, hogy megidéz-
zék az együtt töltött szép 
éveket. 

Az iskolatalálkozó fő 
szervezője az a Karsai 
Attiláné Zsóka volt, aki-
nek a dédapja volt az el-
ső, bejegyzett diák, akit 
1905-ben, az iskola in-
dulásakor beírattak. A 
sors furcsa fordulataként 
pedig Zsóka, a déduno-
ka, egyike volt az utol-
só, ebbe az iskolába járó 
diákoknak. A találkozó-
ra mi is meghívást kap-
tunk, és alkalmunk nyílt 

beszélgetni, röpke múlt-
idézésbe kezdeni a részt-
vevőkkel.

„1964 és 1972 között 
jártam a bordányi Rákó-
czi Általános Iskolába. A 
fi atalságom szép emlé-
kei közül számos kötő-
dik ehhez az iskolához, 
itt tanultam meg írni-ol-
vasni, számolni Mono-
ri Gyuláné tanító néni-
től” – emlékezik  Bálint 
László, egykori diák.

„Felső tagozaton pe-
dig a férje, Monori Gyu-
la bácsi szintén olyan 
tudásbeli alapot adott, 
amely az élethez való el-
induláshoz jól jött szá-
momra. Innen men-
tem középiskolába, majd 
egyetemre, gyakran fel-

idéztem magamban az 
iskola adta régi szép em-
lékeket. A tanítóink, a 
Monori házaspár tag-
jai a végtelenségig lelke-
sek voltak, és odaadók is 
egyben, tényleg igyekez-
tek mindent úgy meg-
teremteni a számunkra, 
mintha egy jól felépített, 
szakosított iskolában let-
tünk volna. Egy valami-
ért biztosan nagyon jó-
nak találtam, hogy az al-
só és a felső tagozatos is-
kola összevontan műkö-
dött, hogy összekerültek 
a több korosztályból jövő 
gyerekek, és megpróbál-
tak jobban alakulni a ki-
csik a nagyokhoz. Meg-
tanult az ötödikes ját-
szani a nyolcadikossal, 

megtanulták az emberi 
viszonyokat egymás kö-
zött kezelni tudni, hogy 
hogyan tud a gyengébb 
az erősebbhez viszonyul-
ni és fordítva. Nekem ez 
nagyon tetszett.”

 „1959-ben kerültem  
ide - idézi fel az emlé-
keket Monori Gyuláné, 
nyugalmazott tanítónő. 
- Azonnal felvettem a 
szülőkkel a kapcsolatot, 
mindjárt azzal kezdtem, 
hogy körbelátogattam a 
családokat, hogy megis-
merhessem a gyerekek 
családi körülményeit. Ez 
a kis iskola nemcsak ok-
tató, hanem nevelő in-
tézmény is volt. Ami-
kor a gyerekek reggelen-
te megérkeztek, én már 
vártam őket az osztály-
teremben, mindegyik si-
mogatott, ölelgetett, iga-
zi bensőséges kapcso-
lat alakult ki közöttünk, 
mondták is többen, hogy 
olyan vagyok, mint a má-
sodik anyukájuk. Amikor 
1978-ban végleg bezár-
ta az iskola a kapuit, na-
gyon szomorúan vettem 
tudomásul, hogy egy iga-
zi kis mezei virág megint 
elhervadt. Mert én eze-
ket a kis tanyai iskolákat 
úgy tekintettem, mint-
ha mezei virágok lenné-
nek…

Szabó Katalin

Iskola a Seregélyes dûlõn

Tanyai iskolabelsõ   (illusztráció)
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Első ízben, de re-
mélhetőleg nem utol-
jára köszöntötték a 
Homokháti Kistérség 
nyugdíjas köztisztvi-
selőit a települések 
vezetői Mórahalmon 
2007. október 12-
én. Az egykori kolle-
gák jóízű beszélge-
tése uzsonna közben 
zajlott az Aranyszöm 
Rendezvényházban.

Amikor betérünk egy 
hivatalba, bele sem gon-
dolunk, hogy az ott dol-
gozóknak mi mindenhez 
kell érteniük és mennyi-
féle feladatot kell elvé-
gezniük. Munkájuk csak 
akkor tűnik fel nekünk, 
ha – véleményünk sze-
rint – nem vagy rosszul 
végzik el azt. Ezért is van 
szükség arra, hogy ki-
jelölt nappal (július 1.) 
tiszteljük meg őket.

De hogyan és ki isme-
ri el azoknak a munká-
ját, akik esetleg évtize-
deken keresztül szolgál-
tak bennünket, de ma 
már nem dolgoznak? A 
Homokháti Kistérség-
ben voltak ilyen irányú 
kezdeményezések. Pél-
dául Ruzsán 2002-ben 
hívták össze az ott élő 5-
6 nyugdíjas köztisztvise-
lőt. Rácz Zoltánné, aki 
31 évet dolgozott végig 
a ruzsai tanácsnál, úgy 
gondolta, ennyi ember 
kevés az ünnepléshez, 
ezért egy fogadóórán 
javasolta Nógrádi Zol-

tán országgyűlési kép-
viselőnek, hogy kistér-
ségi szinten szervezze 
meg a rendezvényt. En-
nek a kezdeményezés-
nek a gyümölcse ért be, 
amikor a környező kö-
zségek polgármesterei 
vagy jegyzői oklevéllel 
és virággal köszöntöt-
ték településük egykori 
szolgálóit. 

Borbásné Márki 
Márta, Röszke polgár-
mestere szerint ugyan-
akkor az emberi kap-
csolatok legalább olyan 
fontosak, mint az ün-
nepi elismerés. Kispé-
ter Géza, Domaszék el-
ső embere kissé meg is 
lepődött, hogy az egy-
kori kollegák milyen 
jól ismerik és mennyi-
re számon tartják egy-
mást. 

Röszke polgármester 
asszonya azt szeretné, 
hogy a hivatalba belé-
pő ügyfelek segítőkész, 
kedves emberekkel ta-
lálkozzanak. Kispéter 
Géza úgy véli, az aktív 
és a nyugdíjas köztiszt-
viselők egyaránt példát 
mutatnak: a közössé-
gért végzett munka pél-
dáját.

Mindketten egyetér-
tettek abban, hogy a ren-
dezvény jól sikerült, hi-
szen mindenki jól érez-
te magát, és ezzel a fő cél 
megvalósult. Úgy látták, 
hogy van igény egy ilyen 
találkozóra, ezért érde-
mes lenne ezt a hagyo-
mányt a következő évek-
ben is folytatni.  D.A.

A munkával töltött 
évek után is ápolják 
a régi kapcsolatokat

Nyugdíjas köztisztviselők találkozója

Évek óta problémát je-
lentett Domaszék jóné-
hány busszal közleke-
dő polgárának, ha a Sze-
ged felől érkező járat-
ról a bajai úton szálltak 
le, ill. Mórahalom felé 
itt szándékoztak felszáll-
ni, a megálló és a bejáró 
út közti földes szakaszt 

gyalogosan megtenni. Ha 
esős, havas idő volt, a be-
kötőút járdájáig csak úgy 
lehetett eljutni, hogy az 
úttestet használták a köz-
lekedők. A padka ugyan-
is megsüllyedt, és vagy 
sár, vagy jég „lakott” ben-
ne. Egy idő után a sok ne-
héz jármű miatt az úttest 

azonban felgyűrődött, 
azon a csúszkálás miatt 
gyalogolni szinte életve-
szélyes volt. 

2007. szeptemberében 
az általános iskolában 
kerekasztal beszélgetés 
zajlott a pedagógusok és 
a község élenjárói rész-
vételével. Ott elhangzott 
egy kérés, miszerint, ha 
járda épülne a buszmeg-
állóig, egy esetleges vég-
zetes baleset megelőzhe-
tő lenne.

A kérés nyitott fülek-
re talált és meghallgatta-
tott. Hamarosan munka-
csapat vonult az út mellé 
a község vezetőinek uta-
sítására és szorgos mun-
kával rövid idő alatt el-
készült az áhított járda. 
Gondot fordítottak ar-
ra is, hogy fényvisszave-
rő oszlopokat állítsanak 
melléje óvva az arra já-
ró polgárok és gyerekek 
biztonságát. Így a busz-
megállótól a bekötőútig 
az út most már jól jár-
ható!

Józsáné Bánhidi Márta

Kis pénzből nagy odafi gyeléssel

Életet menthet 
a Domaszéki járda

Az Európai Unió fő 
értékeinek és a tagsá-
gunkban rejlő lehető-
ségek népszerűsítése 
érdekében indított 
projektet Mórahalom 
Város Önkormányzata 
Ásotthalom, Baja, Do-
maszék, Röszke és  Zá-
kányszék önkormány-
zatával közösen.

Az uniót népszerűsí-
tő projektre 12.000 eurós 
támogatást nyertek el, az 
önrész összege 3.000 eu-
ró. 2007. október 5. és de-
cember 15. között prog-
ram keretében 6 telepü-
lésen tartunk kerekasz-
tal-beszélgetéseket az 
unió népszerűsítése cél-
jából, majd a programso-
rozat zárásaként egy fó-
rumot rendezünk Móra-
halmon a Római Szerző-
dés aláírásának 50. évfor-
dulója alkalmából. 

A fórum célja a kerek-
asztal-beszélgetések lezá-

rása, az esetleges konzek-
venciák levonása és az, 
hogy a rendezvénysoro-
zat végére az egyes tele-
pülések életét meghatá-
rozó személyekben kiala-
kuljon egy olyan attitűd, 
amely a település egészé-
nek fejlődését segíti elő. 

A beszélgetések té-
mái között szerepelnek 
a lakosságban az Euró-
pai Unióról, illetve an-
nak intézményeiről ki-
alakult általános kép, az 
Európai Unió pályáza-
ti rendszere, az adott te-
lepülés eddigi bekapcso-
lódása ezekbe a pályáza-
tokba, a pályázás továb-
bi lehetőségei, illetve a 
helyi lakosság jövőképe 
a felmutatott lehetősé-
gek alapján.

A résztvevők között 
lesznek a helyi közös-
ség által ismert, elismert 
közéleti személyiségek, 
a térség európai uniós 
parlamenti képviselője, 
uniós szakértők, köztük 
Team Europe tagok és 
pályázati tanácsadók, de 

várják a helyi kis- és kö-
zépvállalkozások és civil 
szervezetek képviselőit, 
a gazdálkodókat és fi a-
talok helyi csoportjainak 
képviselőit is.

Előzetes, felvezető 
programelemként a pro-
jektben résztvevő tele-
püléseken egy Európai 
Uniós témájú kiállítást 
mutatnak be. A rendez-
vény záróakkordjaként 
pedig minden települé-
sen kerekasztal-beszél-
getéseket és egy szóra-
koztató közösségi ese-
ményt tartanak, mely-
nek célja, hogy kötetlen 
formában hívja fel a fi -
gyelmet az Európai Uni-
óra, a Római Szerződé-
sek aláírásának 50. év-
fordulójára és elsősor-
ban az Európai Unió 
főbb értékeire.

„A rendezvény az Euró-

pai Bizottság Magyaror-

szági Kéviselete, az 

Európai Parlament 

Tájékoztatási Irodája és 

a magyar kormány kö-

zötti Igazgatási Partner-

ség keretében jött létre.”

50 helyszínen
50 év integráció

Immár biztonságosan megközelíthetõ a buszmegálló

Oklevéllel és virággal köszöntötték a köztisztviselõket
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Melyek az újonnan 
elfogadott ásotthalmi 
Ijúsági Koncepció fő 
tartalmi elemei?

Az Ifj úsági Koncepció 
elkészítése Ásotthalmon 
2007. január és június 
között folyt. A Telepü-
lési Önkormányzat cél-
ja, egy olyan helyi ifj ú-
ságpolitika létrehozása, 
amely lehetővé teszi a fi -
atalok még aktívabb be-
vonását a település köz-
életébe, a helyi dönté-
sekbe. A koncepció 4 fő 
elemre épül: egy ifj úsá-
gi helyzetképpel indul, 
majd a fi atalok életszfé-

ráit taglalja, ezt követi 
az ifj úságkutatás, majd 
pedig egy külön fejezet 
tartalmazza a helyzetér-
tékelést.

Mi az, amiben új-
donságokat hordoz 
ez a koncepció?

A koncepció újdon-
ságát leginkább az ad-
ja, hogy az előkészítés 
és a koncepció megírá-
sának, majd elfogadta-
tásának folyamatában 
mindvégig részt vett 
egy úgynevezett – kizá-
rólag a korosztály tag-
jait képviselő – „kon-

cepciókészítő csoport”. 
A koncepció ifjúságba-
rát voltát az is kifejezi, 
hogy 200 fő fiatal köz-
reműködésével egy – 
nem reprezentatív min-
tán – kérdőíves felmé-
rést végeztek az érintett 
13–29 éves korosztály 
körében. Ez adta a hely-
zetelemzés alapjait. Ezt 
követően a fiatalok mű-
helymunkákat szervez-
tek a helyi ifjúsági ház-
ban a településünk leg-
szélesebb körű intéz-

ményi és civil részvé-
telével, szakmai segítők 
közreműködésével. 

Mi az, amiben ki-
fejezetten tekintetbe 
vették az ásotthalmi 
fi atalok igényeit?

A koncepció elkészí-
tésekor jelentős szere-
pet szántunk az ifj úsá-
gi véleményeknek, ötle-
teknek annak érdekében, 
hogy az tényleg a valós 
helyzetképen alapuljon. 
A felmérést követően a 
kiértékelés eredményei-
ből  kirajzolódtak  a helyi 
igények és szükségletek. 
A következő ifj úsági igé-
nyek mentén került meg-
fogalmazásra és elfoga-
dásra az Ifj úsági Kon-
cepció Ásotthalmon: mi-
nél erősebb ifj úsági be-
vonás az előkészítésbe és 
lebonyolításba. Ezt kö-
vetően a fi atalok igénye-
ként jelent meg, hogy  a 
koncepcióban megha-
tározott jövőbeni elkép-
zelések megvalósítására 
minden évben cselekvé-
si tervek készüljenek. A 
cselekvési tervek konk-
rétan határozzák meg az 
Önkormányzat – önként 
vállalt - ifj úsági feladata-
it, annak feltételeit, mód-

ját. A cselekvési terv el-
készítésére a fi atalok ifj ú-
sági kerekasztal létreho-
zását tartják  fontosnak, 
amely beszámol az Ön-
kormányzatnak a végzett 
tevékenységekről. Igény-
ként fogalmazták meg 
továbbá a Települési Ön-
kormányzat pénzügyi le-
hetőségeihez képest az 
Ifj úsági alap létrehozá-
sát, amely a  2007–2012. 
közötti időszakban az if-
júsági célú pályázatok 
támogatásához, ifj úsági 
programok megvalósítá-
sához nyújthatna segítsé-
get. Végezetül a koncep-
cióban a fi atalok legfőbb 
igénye az volt, hogy az if-
júság, „mint szempont” 
jelen legyen a helyi dön-
tések meghozatala so-
rán. Ennek megvalósítá-
sára javasolták az Ifj úsági 
Önkormányzat és Ifj úsá-
gi Egyesület delegált tag-
jainak részvételét a Tele-
pülési Önkormányzat If-
júsági ügyekkel foglalko-
zó bizottságában. Ez ál-
tal lehetővé válik a még 
hatékonyabb kapcsolat-
tartás és együttműködés 
a fi atalok és az önkor-
mányzat között.

Szabó Katalin

Kistérségi Szenior Sport – Aktív Életmód Program

Idõsebbek is elkezdhetik

A program célja az életminőség ja-
vítása, az egészséges életmód egész 
életen át tartó megőrzése, az idős-
korú lakosság fi zikai aktivitásának a 
szabadidősporton keresztüli javítá-
sa, a kistérségi programok kínálatá-
nak bővítése, a Kistérség települése-
in egyedül élő idősek társas kapcso-
latainak kialakításában való közre-
működés, az egyedülléttel járó káros 
hatások megszüntetése a csoportos 
sport tevékenységeken való részvé-
tellel, a sport megszerettetése, pre-
ventív jellegének kihasználása, vala-
mint az életminőség javítása a moz-
gás rehabilitációs tevékenységek és 
az egészséges életmóddal kapcsola-
tos ismertető előadások segítségével. 
Az 50 év feletti korosztály számá-
ra 3 hónapon át rendszeresen meg-

szervezett sportprogramok igen vál-
tozatosak, tartalmaznak teremlab-
darúgást, melynek keretében sze-
retnénk megszervezni a Kistérségi 
Old Boy’s Kupát, gyalogtúrákat, ze-
nés gimnasztikát, gyógytestnevelést , 
kondicionáló tornát, kerékpár túrát, 
fallabdát, kocogást, szárazföldi és víz 
alatti gyógytornát, jóga foglalkozást. 
Klub tevékenységet és ismertető elő-
adásokat is tartunk, melyeknek fő té-
mája az egészséges életmód, egész-
séges életvezetés, egészséges étrend, 
környezettudatos életforma, mentá-
lis önfejlesztés. Mindezek hozzájá-
rulnak az idős korosztály lelki-szelle-
mi-tudati-erkölcsi megerősítéséhez. 
Az összes tevékenységet szakember 
segítségével bonyolítjuk.

A programok megvalósításában 
együttműködő szervezetek: Móra 
Ferenc ÁMK, Kistérségi Focisuli SE, 
Mórahalom Város Képviselőtestü-
lete Gondozási Központja, Zákány-
széki Gondozási Központ, Ásottha-
lom Község Önkormányzat Gondo-
zási Központ. 

dr. Sáricz Brigitta, Homokháti 
Kistérség Többcélú Társulása

A Homokháti Kistérség Többcé-

lú Társulása támogatást nyert az 

Önkormányzati és Területfejlesz-

tési Minisztériumtól 5 Kistérsé-

gi Szenior Sport – Aktív Életmód 

Program megvalósítására, a tá-

mogatás összege programon-

ként 200 000 Ft. 

Ifjúságbarát koncepció Ásotthalmon
2007. június 27-én Ásotthalom Képviselő-testü-

lete elfogadta a Község Ifj úságpolitikai Koncep-
cióját 2007–2012. közötti időszakra. Sáricz Ilo-
na ifj úságsegítővel – akinek 2002 óta elsősorban 
a helyi, 15 és 25 év közötti fi atalok kezdeménye-
zéseinek előmozdítása a fő feladata – a nyáron el-
fogadott ifj úsági koncepció fő vonásairól beszél-
gettünk. Az érintett korosztály 1999 óta Ifj úsá-
gi Egyesületet, 2003 óta Ifj úsági Önkormányza-
tot működtet, mely civil szervezetként valamint 
érdekképviseletként fogja össze az ásotthalmi fi a-
talokat. Ezen szervezetek munkájának koordiná-
lása, valamint a fi atalok és az Önkormányzat kö-
zötti információáramlás biztosítása folyamatosan 
megvalósul a településen.

Az Ifjúsági Önkormányzat új képviselõtestülete a 2007–2011 közti idõszakban

HOMOKHÁTSÁGI IRODA:

DOMASZÉK
Dózsa György u. 46. (fő utca)

62/284-026; 70/39-88-516

Várjuk kedves régi és új ügyfeleinket!
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Térségi Tükör

NOVEMBER
Őszutó

Enyészet hava
Szent András hava

A november a latin no-
vem (kilenc) szóból szár-
mazik. A régi római nap-
tárban a kilencedik hónap 
volt – nálunk a tizenegye-
dik. A Magyar Tudomá-
nyos Akadémiát e hó-
napban alapította Széche-
nyi István gróf s a Nemze-
ti Múzeumot annak atyja, 
Széchenyi Ferenc gróf. A 
Nap a Nyilas jegyébe lép. 

November 3.
A MAGYAR TUDOMÁNY 
NAPJA 
1825. november 3-án a 
pozsonyi országgyűlésen 
határozták el az MTA lét-
rehozását. 1996 nyarán a 
Magyar Tudósok Világta-
lálkozóján döntés szüle-
tett arról, hogy minden 
évben ezen a napon ün-
nepeljük (első ízben 
1997-ben) a Magyar Tudo-
mány Napját. E dátumnak 
jelentőségét növeli az a 
tény is, hogy két évvel 
korábban, 1823. novem-
ber 23-án kelt Temesvá-
ron Bolyai János - az ab-
szolút geometria megszü-
letését bejelentő - leve-
le, amelyben közli apjá-
val: „semmiből egy új, 
más világot teremtet-
tem.” 

November 17. 
BUDAPEST 
ÜNNEPNAPJA 
1873-ban ezen a napon 
egyesült Pest, Buda és 
Óbuda. Budapest Főváros 
Közgyűlése 1991. márci-
us 21-ei döntése értel-
mében a főváros ünnep-
napja 

November 17. 

november harmadik csütör-
tökje 
„NE GYÚJTS RÁ” 
VILÁGNAP 
A Nemzetközi Rákellenes 
Unió (UICC) ajánlása 
alapján ezen a napon az 
egész világon emberek 
milliói próbálnak felhagy-
ni a dohányzás káros 
szenvedélyével. 

November 20. 
IFJÚ ZENEBARÁTOK 
VILÁGNAPJA 
Az ifjú Zenebarátok Nem-
zetközi Szövettsége 1968. 
tavaszán Lisszabonban 
tartott kongresszusának 
határozata alapján ün-
neplik. 

November 22. 
MAGYAR 
KÖZOKTATÁS NAPJA 
A Pedagógusok Szakszer-
vezete a magyar közokta-
tás helyzetének, gondjai-
nak bemutatására, valós 
társadalmi megítélésének 
elősegítése, a közös cse-
lekvés kialakítása céljá-
ból 1991-ben kezdemé-
nyezte, hogy november 
22-én tartsák a Magyar 
Közoktatás Napját. 

NOVEMBERI VILÁGNAPOK

November 1.
MINDENSZENTEK NAPJA

November 2.
HALOTTAK NAPJA
A Mindenszentek napja még 
azoknak az ünnepe, akikről a 
naptár név szerint nem emlé-
kezik meg. A IX. század óta kö-
telező ünnep. Városon és falun 
egyaránt a halottakra emléke-
zés ünnepe: a sírok rendbeho-
zatala, feldíszítése, gyertya-
gyújtás a halottak tiszteletére. 
A néphit szerint ilyenkor haza-
látogatnak a halottak, ezért 
sokfelé szokás volt, hogy szá-
mukra is megterítenek: kenye-
ret, sót, vizet tesznek az asz-
talra. Halottak napján, sőt he-
tében mosási tilalom volt ér-
vényben, mert a néphit szerint 
a hazajáró halott vízben állna. 
Ezen a napon tiltották a mun-
kát, mert megzavarja a holtak 
nyugalmát.

November 11.
MÁRTON NAPJA
Szent Márton 316-ban szüle-
tett Pannóniában. A középkor 
egyik legnépszerűbb szentje, 
kultusza hazánkban is virág-
zott: emlékét helynevek is 
őrzik. A XIV. századi krónikák-
ban a tisztújítás, jobbágytar-
tozás lerovásának napja. 
Márton-napon országszerte 
lakomákat rendeztek, hogy 
egész esztendőben ehesse-
nek, ihassanak. Úgy gondol-
ták, minél többet isznak, an-
nál több erőt és egészséget 
isznak magukba. Ilyenkor 
vágták le a tömött libát, 
mert úgy tartották: „Aki Már-
ton napján libát nem eszik, 
egész éven át éhezik.” 

November 19.
ERZSÉBET NAPJA
Árpádházi Szent Erzsébet 
(1207-1231) a katolikus egy-
ház egyik legtiszteltebb női 
szentje. Időjárásjóslás fűző-
dik ehhez a naphoz: ha e na-
pon havazik, azt mondják Er-
zsébet megrázta pendelyét. 

November 25.
KATALIN NAPJA
Szent Katalin a IV. században 
élt, hitéért mártírhalált halt. 
A házasságra vágyó lányok vé-
dőszentje, vértanúságának az 
eszköze a kerék miatt a fuva-
rosok, kerékgyártók, bogná-
rok, molnárok, fazekasok tisz-
telték. Napjához férjjósló hi-
edelmek és praktikák kapcso-
lódtak. A vízbe tett gyümölcs-
ág, ha kizöldül karácsonyig, a 
lány közeli férjhez menetelét 
jósolja. Az ágat katalinágnak, 
katalingallynak nevezik.

A Hold figyelé-
se segíthet bennünket 
egy-egy érdekes égi te-
rület megtalálásában.

Fázisok: első negyed: 
XI. 17, telihold XI. 24, 
utolsó negyed XII. 1, új-
hold XII. 9. Az újholdat 
leghamarabb 11-én este 
láthatjuk meg a nyugati 
égen. XI. 24-én éjszaka 
a Hold a Fiastyúk mellett 
lesz látható, az utóbbi 
lesz jobb kéz felől. Előbbi 
alatt lesz a Bika feje, ben-
ne egy különösen fényes 
csillag, neve Aldebaran. 
27-én a hajnali szürkü-
let táján a Hold a Mars 
mellé kerül az Ikrek csil-
lagképben. 29-én 3:00 
táján a Hold a Méhkas 
nevű csillaghalmazon 
halad keresztül, elfedve 
néhány fényesebb csilla-
got is, a jelenség vadász-
távcsővel is megfi gyelhe-
tő. 30-án este 11 óra 
után kel a Hold, felette 
az Oroszlán legfényesebb 
csillagával, majd rögtön 
utána felkel a Mars is. XI. 
5-én hajnalban a Hold 
megközelíti a Szűz csil-
lagkép legfényesebb csil-
lagát (Spica=Kalász), tő-
lük kissé balra megpil-
lantható a Vénusz boly-
gó. Megfi gyelhető boly-
gók: a Vénusz végig a 
Szűz csillagképben mo-

zog, a Mars pedig az Ik-
rekben. A Vénusz kelése 
végig hajnali 3 óra lesz. 
Próbára teszi szemün-
ket a Jupiter megtalálá-
sa az esti égen, amely XI. 

15-én 30 fokkal lesz a 
Naptól balra 15 fok ma-
gasan. Helyzete utána 
romlik. A Szaturnusz éj-
fél előtt kel, hajnalig ész-
lelhető az Oroszlánban. 
A Göncölszekér ebben 
az évszakban a sötétedés 
beálltakor északon a sa-
ját legalacsonyabb hely-
zetében van.

Meteorraj: XI. 18-án 
este 9–10 óra tá-
ján lesz az előrejelzések 
szerint a Leonidák ne-
vű meteorraj maximu-
ma, a szerencsések akár 

száz meteort is megpil-
lanthatnak néhány óra 
alatt. Az ekkor első ne-
gyedes Hold fénye csak 
kicsit zavar bele a meg-
fi gyelésbe.

A mellékelt fény-
kép október 14. hajna-
lán készült, az Orosz-
lán csillagképet mutatja 
a kelő Vénusz és Szatur-
nusz bolygókkal. XI. 11. 
hajnalán 4 órakor az 
Oroszlán már magasab-
ban jár, a Szaturnusz ott 
lesz, ahol a képen, a Vé-
nusz pedig balra lenn. A 
kép látszó mérete olyan, 
hogy a Vénusz és a Sza-
turnusz közé a Hold tá-
nyérja hatszor fért vol-
na be.

Dr. Asztalos Tibor

METEORRAJ
a Homokhátság egén

A kelési és nyugvási 

időadatok a térség 

közepére vonatkoznak, 

2 percre pontosan.

Napnyugta: XI. 15-én 16:08, 

XI. 30. 15:58, XII. 15. 15:56; 

napkelte: rendre 6:42, 7:2, 

majd 7:15.

Oroszlán 
csillagkép 
a kelõ Vénusz 
és Szaturnusz 
bolygókkal.

Nógrádi Zoltán képviselõ fogadóórái:

Szeged–Gyála – november 13. (kedd) 18 óra – Művelődési ház

Szeged-Hattyas – november 21. (szerda) 18 óra 
– a volt általános iskola épületében

Nógrádi Zoltán képviselõ Zákányszékiek között


